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 ما وظيفه ديني و الهي و انساني خودمان مي دانيم که در مقابل هر کسي که 
خدمتي کرده، نعمتي را به ما ارزاني داشته، به نحو مناسبي تشکر کنيم. آنقدر اين 
مسئله واضح است که علماي کلام در کتاب هاي کلامي براي اثبات وجوب تحقيق 
درباره خدا به اين قاعده استناد کرده اند. وقتي خواستند بگويند که لازم است هر 
انساني درباره خدا تحقيق کند که خداهست يا نيست، چه دليلي دارد که ما بايد 
برويم تحقيق کنيم که خدا هست يا نيست، گفته اند يکي از ادله اش اين است که 
انسان با فطرت خودش درک مي کند که شکر منعم واجب است. ما از نعمت هايي 
بهره مند هستيم، بايد ببينيم چه کسي اين نعمت ها را داده است. پس دليل وجوب 
تحقيق، وجوب شکر منعم است. يعني اينقدر اين مسئله براي همه عقلا روشن است 

که اين را دليل قرار داده اند براي اينکه بايد برويم خدا را بشناسيم.
اما نعمت ها بسيار متفاوت است؛ يک وقت نعمتي است که يک خدمت کوچکي 
است، آدم نيازي داشته، کسي برآورده کرده، نياز مالي، نياز کاري، احتياج به معرفي 
داشته، احتياج به بيان مطلبي داشته؛ به هر حال نيازها مختلف است و نعمت هايي 
هم که به انس��ان مي رس��د بسيار متفاوت اس��ت. اما اگر نعمتي باشد که برکاتش 
حد و حصر ندارد، هرچه ما بش��ماريم چند تا، باز از آن فراتر مي رود؛ به اصطلاح 
رياضي دان ه��ا ميل به بي نهايت دارد، نمي ش��ود هيچ حد خاصي برايش گفت که 
چقدر اين نعمت ارزش دارد. اگر چنين نعمتي باش��د از کسي به ما رسيده باشد، 
چه شکري را ايجاب مي کند؟ شکر متناسب با اين نعمت اين است که آن هم حد 

و حصري نداشته باشد.
 کساني که خدماتي براي جوامع انجام مي دهند بسيار متفاوتند. خدمت هايي که 
همه مي شناسيم؛ فرض کنيد پزشکي که بيماري را معالجه مي کند، خدمت بزرگي 
است ،گاهي به اصطلاح جانش را مي خرد. ولي همه اين  خدمت ها، که مهمترينش 
حفظ جان و برگرداندن س��لامتي و ادامه حيات انس��ان است، اثرش موقت است؛ 
بالاخره آخرش تا موقع اجل است. اجل حتمي که آمد، ديگر اينها اثري نمي کند. 
اما بعضي نعمت ها هست که اثرش حد و حصر ندارد، تا بي نهايت ادامه دارد. آنچه 
مربوط به سعادت آخرت انسان است، اگر کسي کمکي بکند به ديگري که موجب 
اين بش��ود که او به س��عادت ابدي برسد. يک وقت است اين کمک براي يک نفر 
است. بهترين نمونه اش کسي است که انسان گمراهي را هدايت به دين حق کند، 
او را از آتش جهنم ابدي نجات داده. چقدر امتداد اين نعمت است؟ حد و حصري 
ندارد؛ بي نهايت است. براي اينکه آثارش »هُم فيها خالدُِون«است؛ اما بالاخره يک 
نفر را نجات داده و به س��عادت ابدي رس��انده. حال اگر کسي کاري بکند که يک 
گروهي، يک امتي، يک ملتي، ميليون ها انسان، به سعادت برسند، عوامل شقاوت 

از آنها دور بشود، آن  چه اثري دارد؟ چگونه بايد شکر آن را بجا آورد؟
بزرگترین شکر برای نعمت دین

نمونه بيّني که ما در اين فرض سراغ داريم، وجود انبياء و ائمه معصومين) ع( 
اس��ت که نه تنها يک نفر، دو نفر، اهل محلشان، اهل کشورشان، اهل زمانشان را 
هدايت کردند و به س��عادت رس��اندند، بلکه تا دنيا، دنياست، انسان ها از آثار آنها 
بهره مند و سعادتمند مي شوند. يعني بزرگترين نعمتي که جاي بزرگترين شکر را 
دارد، دين است. حالا چه اندازه در اين جهت تلاش بشود تا اين دين پابرجا بماند، 
مردم از آن استفاده کنند؟ بستگي به شرايط زمان و مکان دارد. انبيائي بودند که 
فقط با تبليغ احکام الهي و رس��اندن پيام خدا تا پايان عمرشان، مردم را نصيحت 
مي کردند ؛ چيز ديگري برايش��ان پيش نيامد. انبياء زيادي اين چنين بودند. ولي 
بعضي از انبياء بودند که در دوران عمرشان هزارها مصيبت تحمل کردند، سختي ها 
کش��يدند، زندان ها رفتند، ش��کنجه ها شدند و بالاخره جانش��ان را در اين راه فدا 
کردند، يا اوصياء آنها. ما در عالم کس��ي را مثل سيدالش��هداء سراغ نداريم که اين 
همه خدمت براي پيش��رفت دين خدا و س��عادت انسان ها کرده باشد و از خودش 
مايه گذاش��ته باش��د. يعني شرايط طوري بوده که نه تنها خودش، جانش، مالش، 
متعلقاتش، فرزندانش، همس��رانش، بستگانش، حتي تا طفل شيرخواره اش را فدا 
کرده. ما سراغ نداريم در همه تاريخِ نويسا و نانويساي عالم، کسي را که موفق شده 
باشد چنين فداکاري را کرده باشد. اين نمونه نعمتي است که خداي متعال به دست 
 يک انساني براي همه انسان ها جاري مي کند. نعمتي که به دست سيدالشهداء) ع( 
 براي همه انس��ان ها تا روز قيامت فراهم ش��د، به دست هيچ انسان ديگري انجام 
نگرفت و ظاهراً، بلکه واقعاً هرگز مثل آن تحقق نخواهد يافت. اين توفيقي اس��ت 

که خدا به اين بنده خاص خودش داده است.
شهيدان، پيروان سيدالشهداء)ع(

بع��د از او کس��اني ک��ه ش��بيه به او باش��ند، در عداد کس��اني هس��تند که 
اي��ن ن��وع خدم��ت را به جامعه کردن��د و اين ط��ور نعمت را به مردم رس��اندند 
و مس��تحق ش��کر بي پاي��ان هس��تند. آنها هم��ان ش��هدايي هس��تند که جان 
 خودش��ان را و هستي ش��ان را در هم��ان راه��ي دادن��د ک��ه ام��ام حس��ين ) ع( 
  داد. بزرگترين آرزويشان اين بود که موقع شهادت چشمشان به جمال سيدالشهداء 
بيفتد؛ اين بزرگترين آرزويش��ان بود. همه هستي شان فداي راه سيدالشهداء، نام 
سيدالشهداء، هدف سيدالشهداء، برنامه سيدالشهداء شد، در طول تاريخ 1400ساله 
اسلام در مواردي بطور معدود چنين اتفاقاتي افتاده، زمينه اي فراهم شده که کساني 
به خاطر هدف سيدالشهداء و پيمودن راه او همه چيز خودشان را فدا کرده باشند؛ 
اما اين براي همه ميسر نمي شود. بنده و جنابعالي هر چه آرزو کنيم چنين چيزي 
نصيبمان بش��ود، علي الظاهر اسباب اقتضا نمي کند، چنين چيزي نمي شود. ذَلکَِ 
فَضْلُ الّلِ يؤُْتيِهِ مَن يشََ��اء؛ خدا براي اين مقام، بندگان خاصي را انتخاب مي کند. 
يک صلاحيت هاي خاصي دارند؛ چيست؟ نمي دانيم. اما يک لياقت هايي مي خواهد 

که کسي چنين خدماتي را بتواند انجام بدهد.
در مي��ان چنين کس��اني که به فوز ش��هادت نائل مي ش��وند، بعض��ي افراد 
برجستگي هاي خاصي دارند؛ الگوهايي هستند، مثال زدني؛ اسطوره هايي هستند، 
فکر کردني. کس��اني که نمي ش��ود آدم درست کنه کارش��ان را و ارزش شان را و 
فداکاري هاي شان را تشخيص بدهد و بتواند آن را بيان بکند؛ چه رسد به اين که 
بخواهد حقش را ادا کند. تنها کاري که از امثال بنده برمي آيد اين است که در يک 
مناسبت هايي بياييم سر تعظيم فرود بياوريم، يک اظهار ارادتي بکنيم؛ بگوييم ما شما 
را دوست داريم. ما لياقت اين مقامي که شما به آن نائل شديد، نداشتيم. طمعش 
را هم نداريم. لياقتش را نداريم؛ اما خدا شما را برگزيد براي اين مقام و آن حقي 
که بر ما داريد، از عهده ادايش هم برنمي آييم. کاري که از دست ما برمي آيد فقط 
يک اظهار ارادتي اس��ت، تشکري است زباني، گفتاري است که از کسي برمي آيد؛ 
رفتاري است که احياناً در مناسبت هاي خاصي، در مراسمي ابراز مي شود که از جمله 
آنها احترام به بستگانشان، خانواده هايشان و حتي احترام به نام آن عزيزان است.

وظيفه ما در برابر شهيدان
اما غير از اين عذرخواهي زباني و تشکر، ما وظايفي بر دوشمان مي آيد که در 
واقع، آنها شکر عملي براي اين خدمت ها و نعمت هاست. آنها همه چيز خودشان 
را، هستي خودشان را فدا کردند، به خاطر هدفي. طبعاً دوست دارند که آن هدف 
پي��ش ب��رود و تحقق پيدا کند. هر کس براي تحقق آن هدف کمک کند، در واقع 
ش��کر آنها را بجا آورده؛ يعني کمکش��ان کرده براي تحقق آن هدف. اين بهترين 
ش��کر عملي است. اين است که ما اين فرصت ها را بايد مغتنم بشماريم و با دقت 
بيشتري درباره اهداف  شهدايمان تأمل کنيم و سعي کنيم تا آنجا که مي توانيم با 

دل و جان، با تمام وجود براي تحقق آن اهداف تلاش کنيم.
سخنرانی آیت الله مصباح یزدی)دامت بركاته( در یادواره شهداي مؤسسه 
آموزشي پژوهشي امام خميني )ره(  ـ 1391/9/11

زلال بصيرت در دهه اول محرم روزهای فرد منتشر می شود.

درمکتب امام

شما بايد تبليغ کنيد آقا! محرم است. اين محرم را زنده نگه داريد. 
ما هرچه داريم از اين محرم است و از اين مجالس. مجالس تبليغ ما 
هم از محرم اس��ت، از اين قتل سيدالشهداس��ت و شهادت اوست. ما 
بايد به عمق اين شهادت و تأثير اين شهادت در عالم برسيم و توجه 

کنيم که تأثير او امروز هم هست.
صحيفه امام؛ ج1۷؛ ص۵۸ | جماران؛ ۲۵ مهر 13۶1 

هر چه داریم از محرم است

معيار ارزش شهيد و شهادت)1(

رئيس مجلس شورای اسـامی گفت: بسياری از 
مدیرانی كه امروز سن ميانسالی را هم رد كردند اوایل 
انقاب جوان بودند و كارهای سنگينی را نيز به عهده 
داشتند اما سازوكار مشخصی برای حضور جوانان در 

صحنه به وجود نيامد.
به گزارش ايسنا، علی لاريجانی در اولين نشست جوانان 
و قانونگذاری که از سوی مرکز پژوهش های مجلس در تالار 
مشروطه مجلس برگزار شد، اظهار کرد: در حال حاضر حجم 
زيادی فارغ التحصيل در رشته هايی وجود دارد که بازار ندارد 
و بعيد اس��ت معجزه ای ش��ود که چند سال آينده بازار کار 

گسترده ای برای آنها ايجاد شود.
وی با بيان اينکه س��اختار تحصيلات دانشگاهی با بازار 
متوازن نيست تصريح کرد: وزارتخانه های علوم و آموزش و 
پرورش بايد برای حل اين مشکل پيشقدم شوند البته زمانی 
که اين موضوع در شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح شد 

برخی آقايان گفتند که علم به خودی خود فضيلت است
رئيس مجلس در بخش ديگری از سخنرانی خود اظهار 
کرد: ما در طراحی يک س��ازوکار قانونی که جوانان بتوانند 
مس��ير روشنی را در آن طی کنند کاستی هايی داريم البته 
جريان انقلاب با حضور جوانان شکل گرفت و عمق يافت و 
در بعد از انقلاب هم جوانان نقش داشتند. بسياری از مديرانی 
که امروز سن ميانسالی را هم رد کردند اوايل انقلاب جوان 
بودند و کارهای سنگينی را نيز به عهده داشتند اما سازوکار 

مشخصی برای حضور جوانان در صحنه به وجود نيامد.

وی با اش��اره به پيشنهاد تشکيل مجلس جوانان ادامه 
داد: در حال حاضر مجلس دانش آموزی وجود دارد اما اينکه 
محتوای آن چه تاثيری در کشور می گذارد مشخص نيست. 
همين پيشنهاد در مورد مجلس جوانان نيز وجود دارد. البته 
اينکه تشکيلاتی متشکل از نخبگان وجود داشته باشد يک 

بحث است اما بايد تاثير آن بر جامعه را بررسی کرد.
لاريجانی اضافه کرد: ممکن اس��ت مقصود ما از مجلس 

دانش آموزی يا مجلس جوانان مجموعه ای برای تبادل نظر، 
طرح پيشنهادات و ارائه آن به مراکز تصميم گيری باشد که 
اين از نظر قانون اساسی مانعی ندارد و تنها بايد از نظر بودجه 
سهمی برای آن در نظر گرفت. بنابراين در همين حدی که 
جوانان بتوانند در مجلسی با اين عنوان حضور يابند و نظرات 
تخصصی ش��ان را ارائه کنند قابل اجراست و دولت می تواند 
برای هموار ش��دن مس��ير آن لايحه ای ارائه دهد. اما اينکه 

تصميمات آن تاثيرگذار باشد و قدرت بيشتری داشته باشد 
نيازمند بررسی دقيق تر است.

رئيس مجلس شورای اسلامی خاطر نشان کرد:  پيشنهاد 
اينکه دفتری برای جوانان در مرکز پژوهش ها در نظر گرفته 
ش��ود کار مشکلی نيس��ت و می توان آن را در ساختار مرکز 
پژوهش ه��ا در نظر گرفت که س��کويی برای بررس��ی اوليه 

پيشنهادات باشد.
لاريجان��ی افزود: غالبا ما در کش��ور علاقه داريم که در 
مورد تشکيلات حرف بزنيم اما مهم تر اين است که ذهن ما 
درگير محتوای کار شود. مثلا در مورد جوانان مسائل زيادی 
مطرح است که بايد به آن توجه دقيقی وجود داشته باشد. 
هم مسائل فوری و کوتاه مدت مربوط به حوزه جوانان و هم 

مسائل ميان مدت و درازمدت.
وی مسئله اشتغال را از جمله مسائل مهم حوزه جوانان 
برشمرد و بر لزوم برقراری توازن بين آموزش های دانشگاهی 

با بازار کار تاکيد کرد.
رئيس قوه مقننه بالارفتن سن ازدواج جوانان را از ديگر 
مشکلات اين حوزه عنوان و خاطرنشان کرد:  در حال حاضر 5 
ميليون و 570 هزار پسر و 5 ميليون و 670 هزار دختر آماده 
ازدواج هستند اما به دليل مشکل سرمايه، شغل و رفتارهای 
اجتماعی و فرهنگی نمی توانند ازدواج کنند. سازمان جوانان 
که حالا در وزارت ورزش ادغام شده بايد با همفکری جوانان 

به مسائل اين چنين بپردازد.

لاریجانی در نشست جوانان و قانونگذاری:

سازوکار مشخصی برای حضور جوانان در صحنه وجود ندارد
معاون ستاد كل نيروهای مسلح با اشاره به ادعای دروغين مقامات كاخ سفيد 
مبنی بر مبارزه عليه داعش تاكيد كرد: كمک های آمریکا به داعش همچنان ادامه 

دارد.
س��ردار سيدمسعود جزايری معاون امور بس��يج و فرهنگ دفاعی ستاد کل 
نيروهای مسلح با تبيين اهداف آمريکا و متحدان غربی و عربی کاخ سفيد از طراحی 
س��وژه »ائتلاف عليه داعش«، اظهار داشت: آمريکا و ائتلاف باصطلاح ضدداعش 
درحالی مدعی اس��ت که با اين گروه تروريس��تی و جنايت کار وارد مبارزه شده 
است که با در اختيار گذاردن يک محموله سلاح و غذا و دارو در منطقه جلولا به 

داعش، دروغ بودن ائتلاف و ادعای آمريکا را به وضوح نشان می دهد.
وی افزود: آمريکا در منطقه دس��ت به بازی مضحک و دروغين تحت عنوان 
»ائتلاف عليه تروريس��م و داعش« زده اس��ت. جزايری با بيان اينکه در گذشته 
آمريکا از طريق صدور تروريس��م و ايجاد گروه های تروريس��تی و از جمله داعش 
تلاش کرد، جبهه مقاومت را تضعيف کند که ناکام ماند، تصريح کرد: آمريکا اين 
بار به بهانه مبارزه با تروريسم می خواهد مجدداً حضور پررنگ تری در منطقه و از 
جمله در عراق داشته باشد، به گونه ای که طی مدت بمباران های عراق و سوريه 
توس��ط ائتلاف به بهانه زدن داعش، تعداد زيادی نظاميان و شهروندان سوری و 

عراقی کشته شدند. 
به گزارش فارس رئيس ستاد تبليغات دفاعی کشور در پايان با تشريح ماجرای 
جلولا و کمک های آمريکايی ها به داعش خاطرنشان کرد: در ماجرای جلولا به لحاظ 
نظامی، ائتلاف اشراف اطلاعاتی لازم را دارد- محدوده حضور داعش و مردم روشن 
اس��ت- آس��مان جلولا در اختيار ائتلاف قرار دارد و احتمال اشتباه بعيد و دور از 
منطق نظامی است و لذا بايد گفت کمک های آمريکا به داعش همچنان ادامه دارد.

بسيج دانشجویی دانشکده حقوق و علوم سياسی 
دانشـگاه تهران از انتخاب محمـود نيلی احمدآبادی 
به عنوان گزینه پيشنهادی وزیر علوم دولت انتقاد كرد. 
در اين نامه سرگشاده خطاب به حجت الاسلام حسن 
روحانی آمده است: اولين انتصاب های حضرت عالی در 
وزارت علوم در ابت��دای دولت يازدهم، برخی را به اين 
تحليل واداشت که ظاهراً قرار است وزارت علوم سهميه 
نيروهای راديکال حامی فتنه باش��د. تداوم سياست ها و 
انتصابات در اين وزارتخانه طی يک س��ال گذشته بيش 

از پيش اين فرضيه را به اثبات رسانده است.
در بخش��ی ديگر از اين نامه تصريح ش��ده اس��ت: 
با اظهار تأس��ف بايد گفت آنچه در اين يک س��اله و در 
نتيجه سياس��ت های غلط مسئولين وزارت علوم شاهد 
آن بوده ايم اين اس��ت که وزارت علوم و مس��ئولان آن 
بيش از آنکه به فکر بهبود فضای علمی باش��ند؛ به فکر 
انتخاب بهترين روش برای تبديل دانشگاه به جولانگاه 

احزاب و سياسيون همسو با خود هستند.
در ادامه اين نامه سرگشاده خاطرنشان شده است: 
هفته گذش��ته خبری در فضای کش��ور منتشر شد که 
ب��ر نگرانی های ما اف��زود و آن هم معرفی آقای محمود 

نيلی   احمدآبادی به عنوان وزير علوم به مجلس شورای 
اسلامی بود، فردی که سوابق مشعشع ايشان در سال های 
84-76، ايام زعامت ايش��ان بر پرديس فنی دانش��گاه 
تهران و همچنين مواضع ايشان در فتنه 88 بر همگان 

مشخص است.
در بخش ديگری از اين نامه تصريح شده است: شما 
که به ادعای خودتان در امنيت ملی متخصص هستيد، 
چرا يک س��ال اس��ت بر س��پردن زمام وزارت علوم به 
عوامل آشوب های سال 78 و 88 اصرار داريد؟ آيا شما 
واقعاً عملکرد و سابقه امثال آقايان توفيقی، ميلی منفرد، 
فرجی دان��ا، نجف��ی و نيلی احمدآبادی در دانش��گاه را 
موفق ارزيابی می کني��د؟ عملکرد آنها و امثال آنها چه 
در سال های حاکميت جريان افراطی دوم خرداد و چه 
در قضيه فتنه 88 چه چيزی جز ضرر و زيان را متوجه 

فضای دانشگاهی ساخته است؟
دانش��جويان بس��يجی دانش��کده حق��وق و علوم 
سياس��ی دانشگاه تهران در بخش��ی ديگر از نامه خود 
ب��ه رئيس جمهور تأکيد کرده اند: مگر غيراز اين اس��ت 
ک��ه در دوران به اصطلاح اصلاح��ات و در نتيجه حاکم 
ش��دن نگاه سياست زده ای که ش��ما يک سال است بر 

حاکم شدن شان بر وزارت علوم تأکيد داريد، دانشگاهی 
که قرار بود »مبدأ تحولات« باشد به »مرکز تشنجات« 
تبديل شد؟ مگر ليبرال ها و مارکسيست های دانشگاه ها 
در نتيجه وزيدن نسيم اصلاحات بر کشور جان نگرفتند 
و نکند قرار اس��ت جريان��ات معاند اين بار با وزيدن باد 
اعتدال احيا ش��وند؟ مگر کوبيدن بر طبل آمار دروغين 
3000 بورسيه غيرقانونی که متأسفانه از جانب شما نيز 
تکرار شد از نتايج مديريت سياسی اين تيم و جناح بر 

وزارت علوم نبود؟
در اي��ن نامه با اش��اره به اينکه با گذش��ت بيش از 
چهار ماه از سرپرستی آقای نيلی احمدآبادی بر دانشگاه 
تهران موارد متعددی از نگاه  جناحی �� سياسی ايشان 
به دانشگاه ديده می شود، خاطرنشان شده است: دقيقاً 
زمانی که ش��ورای فرهنگی دانش��گاه مخالف برگزاری 
برنامه ای جهت حمايت از وزير سابق علوم بود متأسفانه 
در فرآيندی کاملًا غيرقانونی شاهد اعطای مجوز به اين 

برنامه توسط شخص سرپرست دانشگاه بوديم.
اين دانشجويان بسيجی در ادامه نامه خود با تأکيد 
ب��ر اينکه اين اقدام خ��لاف قانون هيچ وقت اعتراضی را 
از مدعيان قانون گرايی به همراه نداش��ت و در نهايت با 

اعتراض نيروهای ارزشی دانشگاه لغو شد، اعلام داشتند: 
همچني��ن ايش��ان به خلاف تمام رويه ه��ای موجود در 
تخصيص بودجه های فرهنگی دانش��گاه مبلغ کلانی را 
به تشکل دانشجويی حامی فتنه و حامی خود پرداخت 

کردند که در تاريخ دانشگاه کم سابقه است.
در بخش ديگری از اين نامه تصريح ش��ده اس��ت: 
آقای نيلی احمدآبادی در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
آن قدر مخالف داش��ت که حتی ب��ه فرآيند رأی گيری 
جهت انتخاب رئيس دانش��گاه تهران هم نرسيد و برای 
ما دانشجويان س��ؤال است: شما چگونه ايشان را برای 
پس��تی بسيار س��نگين تر و خطيرتر مناسب ديديد؟ و 
همچنين برای ما س��ؤال اس��ت: چرا ش��ما بر مقابله با 
ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی در قضيه انتصاب رؤسای 

دانشگاه ها اصرار داريد؟
در بخش پايانی اي��ن نامه خطاب به رئيس جمهور 
تأکيد شده است: آيا بهتر نيست که به جای غصه خوردن 
برای وزير انقلابی و بحث بورس��يه ها که هرروز نمايشی 
بودن آن بيش از پيش آشکار می شود در روند اقدامات 
خود تجدي��د نظر نموده فکری به ح��ال اوضاع علمی 

دانشگاه تهران و وزارت علوم کنيد؟

با صدور نامه ای خطاب به رئيس جمهور مطرح شد

انتقاد شدید بسيج دانشکده علوم سياسی دانشگاه تهران  از معرفی نيلی احمدآبادی

پس از اطاعيه دو روز پيش وزارت علوم درخصوص 
آنچه كه این وزارتخانه نتيجه شش ماه بررسی پرونده های 
بورسـيه دولت های نهم و دهم می نامد، و اعام رسـمی 
ایـن موضوع كه از ميان بيش از 3 هزار و هفتصد نفر از 
بورس شـدگان، تنها پرونده 3۶ نفر دارای اشـکال بوده 
است، جمعی از مسئولان دولت قبل و نمایندگان مجلس 
نسـبت به این عقب نشينی وزارت علوم از اتهامات یک 

سال گذشته اش، واكنش نشان دادند. 
ديروز آقايان زاهدی و دانشجو، وزرای اسبق و سابق وزارت 
علوم در دولت های نهم و دهم در مصاحبه های جداگانه نسبت 
به جنجال اخير دولت درباره بورسيه ها واکنش نشان دادند و از 
رخداد فاجعه آميزی درباره بورسيه های اعزامی دولت اصلاحات 
پرده برداشتند. آقای دکتر زاهدی، وزير علوم دولت نهم اعلام 
کرد که بخش اعظمی از  دانشجويان بورسيه در دولت اصلاحات 
به کش��ور بازنگشته اند و آقای خواجه سروی معاون فرهنگی و 
اجتماعی سابق وزارت علوم نيز اين رقم را 70 درصد اعلام کرد 
که در هر دو حالت فاجعه آميز است و از بورسيه کردن فله ای 

و بدون حساب و کتاب در دولت اصلاحات حکايت می  کند. 
کامران دانش��جو، آخرين وزير علوم دولت گذشته، با اعلام 
اينکه انتش��ار اسامی بورسيه ش��دگان جرم محسوب می  شود، 
تصريح کرد که بورس از موارد استيضاح فرجی دانا نبوده است.

دانشجو در پاسخ به سوال خبرگزاری فارس در اين خصوص 
می  گويد: آنچه مسلم است اين است که در بحث انتشار ليست 
اسامی جرمی اتفاق افتاده است که بايد از طرف مراجع ذی صلاح 
پيگيری می  ش��د و به اطلاع عموم مردم می  رسيد تا ديگر اين 
سنگ بنای غلط تکرار نشود. در اصل افراد بورسيه بايد مدعی 
باش��ند و نه وزارت علوم. يعنی بورسيه ها گزارش بخواهند که 
چه کسی از داخل وزارت علوم اين اسامی را به منتشر کننده 

داده است؟
وی در ادامه اين گونه توضيح می دهد: بايد مش��خص شود 
چه فردی يا افرادی از درون وزارت علوم در انتشار اين اسامی 
و هت��ک حرم��ت 3 هزار خانواده س��هيم بوده اس��ت و با آنها 
برخورد قانونی شود. اگر با اينها برخورد قانونی نشود آيندگان 
هم می  توانند به اين يک فقره اس��تناد کنند و اين يک س��نگ 
بنای غلط برای هميش��ه خواهد ش��د. در قضيه انتشار اسامی 
بورس ش��دگان، جرم مشهود رخ داده است و در جرم مشهود 
اگر مدعی العموم صلاح بداند می  تواند ورود پيدا کند و منتظر 

شکايت خصوصی هم نباشد.
وزير علوم دولت دهم در خصوص عبارت »آزمون سراسری« 
که در اطلاعيه اخير وزارت علوم طی يک تفس��ير ناصحيح از 
مواد مصرح قانونی مطرح شده و به استناد آن در پی غيرقانونی 
خوان��دن افرادی که از طريق آزمون ش��فاهی بورس ش��ده اند 
بوده ان��د، اينگونه توضيح می دهد: تا س��ال 81 امتحان آزمون 
کتبی اعزام به خارج گرفته می  شد و قبولی در آن ملاک اوليه 
بود برای مصاحبه های بعدی، اما از آن سال و در همان دولت 
اصلاحات اين آزمون حذف ش��د و مصاحبه و نمره زبان )تافل 

يا معادل آن( ملاک قرار گرفت.
حالا آنها معدل 14 در کارشناسی و 16 در ارشد را ملاک 
قرار داده بودند که البته اگر قرار است بررسی شود و اگر شفافيت 
و اعلام به عموم مردم دغدغه خاطر اين عزيزان اس��ت، بيايند 
س��ال هايی که آزمون کتبی وجود داشته در دولت های پنجم 
و شش��م، هفتم و هش��تم را بررسی کنند که چند نفر را بدون 
آزمون بورسيه کردند؟ حتی مصاحبه هم نگرفتند، چند نفر را 
در رشته های غيرمرتبط با مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد 
اعزام کردند؟ همچنين چند نفر با معدل کمتر از 14 کارشناسی 
و 16 ارش��د در اين چهار دوره دولت پنجم تا هش��تم بورسيه 
ش��دند؟ بعد هم دولت نهم و دهم را و همگی را گزارش کنند 
نه اينکه يک مقطعی را برش بزنند و فقط آن را بررسی کنند. 
همان کاری که کميس��يون آم��وزش و تحقيقات مجلس دارد 

انجام می  دهد و ان شاءالل گزارش خواهد کرد.
کام��ران دانش��جو ب��ا ورود ب��ه جزئي��ات نح��وه پذيرش 
بورس ش��دگان در دولت گذشته، ادامه می دهد: در هر صورت 

ش��ورای بورس دوره فعاليت دولت گذش��ته از اين بررس��ی ها 
استقبال می  کند، با در نظر گرفتن اينکه ملاک برای اين شورا 
در دوره مسئوليت بنده معدل 14 کارشناسی و 16 ارشد نبوده 
اس��ت بلکه فرمولی بوده به اين ترتيب که »حداقل 70 = 2 × 

معدل ارشد + 3 × معدل کارشناسی«.
اين فرمول به مراتب به عدالت آموزش��ی نزديک تر اس��ت، 
چ��را که يک نمره پايين در کارنامه )حتی در دروس عمومی( 
می  تواند معدل فرد را خيلی کاهش بدهد و مطلق معدل 14 و 
16 نمی تواند ملاک مناس��بی باشد. ضمناً قانون هم اين اجازه 
را به وزارت علوم داده است که در هر مقطعی تعداد بورسيه ها 

و شرايط بورسيه شدن را خودش تعيين کند.
دانشجو با بيان اين موضوع که يک نهاد نمی تواند هم ناظر 
باش��د و ه��م در مقام قاضی به اجرای مدعي��ات خود بپردازد، 
تصري��ح می کن��د: بالاخره مردم هم اين موض��وع را که عرض 
ک��ردم می  فهمند و هم اين را تش��خيص می  دهند که موضوع 
اعلام بورس��يه در زمان اس��تيضاح وزير س��ابق از طرف برخی 
افراد و رس��انه های همس��و با آنان برای چه بوده و الان هم که 
در آس��تانه معرفی وزير جديد علوم اس��ت به چه منظوری در 
مورد صحبت ها قرار می  گيرد و در هر مناسبتی به آن پرداخته 
می  شود درست مثل طرح موضوع »دانشجويان ستاره دار« که 

يک تاريخ مصرف های خاص خودش را دارد. 
گفته شده است: گزارش می  دهند؛ مگر تا به حال نداده اند؟ 
3هزار بورس��يه غيرقانون��ی ک��ه گ��زارش کردن��د و تيتر اول 
روزنامه های همسو شد و بعد هم يک عده ای گفتند هر بورسيه 
يک ميليارد تومان هزينه دارد برای اينکه 3 هزار ميليارد تداعی 
ش��ود مگر گزارش نبود؟ اگر بدون بررس��ی بوده که بهتر است 
دولت اول اين فساد عظيم اخلاقی و جرم علنی را بررسی کند و 
برای مردم شريف ايران اسلامی و 3 هزار خانواده اين بورسيه های 
مظلوم گزارش کند و با معرفی مسببين درونی وزارت علوم به 
مراجع ذی صلاح هم س��نگ بنای چني��ن کارهايی را برَ کَند و 
هم از اين بورس��يه ها و 3 هزار خانواده محترمش��ان که با فايل 
و وابس��تگان نزديکش��ان بيش از 200 هزار نفر می  شوند اعاده 
حيثيت کند، اگر هم بررس��ی کرده بودند و بعد آمده اند جلوی 
دوربين صدا و سيما و رسانه ها که گزارش مجدد چه معنی دارد؟

علاوه بر اين، سرپرس��ت وزارت علوم هم يک بار حدود دو 
هفت��ه قبل دوباره گ��زارش کرد و گفت از اين همه قيل و قال 
حدود 600 پرونده ديگر مانده که آن هم نه اين که مش��کلی 

داشته باشد بلکه هنوز بررسی نشده است.
بگذريم که اگر قرار بر اين باش��د ک��ه اين دولت و وزارت 
علومش تصميمات ش��ورای بورس دولت قبلی را بررسی کند 
و خدای ناکرده براس��اس ملاک خودش فردی را محروم کند 
خ��وب دولت بعدی هم می  تواند اين کار را با تصميمات فعلی 
که اينها می  گيرند انجام دهد و به اين ترتيب در يک دور باطل 
می  افتيم که ديگر سنگ روی سنگ بند نمی شود و بورسيه ها 
می  شوند بازيچه سلايق جناحی و اگر نه سلايق جناحی بالاخره 
می  ش��وند بازيچه دولت های متف��اوت و دولت ها با زندگی اين 

عزيزان بازی می  کنند.
حس��ن مس��لمی نائينی، مدير کل بورس دانشجويان در 
دولت دهم نيز با صدور اطلاعيه ای نسبت به بيانيه وزارت علوم 

واکنش نشان داد.
متن بخشهايی از اطلاعيه مسلمی بدين شرح است:

چندين ماه است که مديران ارشد کشور با ادعای تخلف در 
فرآيند انتخاب بورسيه های زمان مسئوليت اينجانب، در کشور 
بحران ايجاد کرده اند و موجبات نگرانی مردم به ويژه بورسيه های 
عزي��ز را که مجموعه ای از نيروهای علم��ی و وفادار به نظام و 
انقلاب هس��تند فراهم آورده اند. ميان اين بورس��يه ها بيش از 
1000 نفر از اعضای هيئت علمی مربی شاغل در دانشگاه های 
مناطق محروم کشور، دانشگاه آزاد اسلامی، مؤسسات غيردولتی 
و غيرانتفاعی، س��ازمان ها و دس��تگاه های کش��ور مثل جهاد 
سازندگی، جهاد دانشگاهی، دانشگاه های نظامی کشور، بيش از 
130 نفر از فرزندان معظم شهدا، بيش از 700 نفر از ايثارگران 
و خان��واده معظم آنه��ا و 30 نفر از قهرمانان ملی و بين المللی 

کش��ور و اعضای برجس��ته و مؤثر فدراس��يون های ورزشی و 
تعدادی از کارگردانان و هنرمندان کش��ور حضور دارند. اخيراً 
نيز کميته ای در وزارت علوم تشکيل شد و از اواخر شهريورماه 
1393 تا کنون هرروز اعلام می  دارد که گزارش اين کميته به 

اطلاع مردم خواهد رسيد.
اکنون که در س��فر کوتاه علمی در خارج از کش��ور به سر 
می  برم، در ملاقاتی که با تعدادی از دانشجويان داشتم از نزديک 
ش��اهد نگرانی و روحي��ه نااميدانه آنها از اي��ن حرکت و رفتار 
ضداخلاقی نسبت به آنها هستم. متأسفانه اين برخوردها باعث 
شده اس��ت که در بازگشت بورسيه ها پس از اتمام تحصيلات 
نيز خلل ايجاد ش��ود. در صورتی که تاکنون تقريباً کليه دانش 
آموختگان بورس��يه دوره اينجانب پ��س از اتمام موفقيت آميز 
تحصي��لات خ��ود به رغم دارا بودن موقعي��ت ادامه تحقيق در 
قالب پسادکتری و يا کار در خارج از کشور به ميهن عزيزمان 
بازگش��ته که اين امر در طول تاريخ اعزام دانشجويی بی سابقه 
بوده است. از طرف ديگر متأسفانه تعدادی از عزيزانی نيز که از 
دانشگاه های خارج و يا داخل فارغ التحصيل شده اند، به دلايل 
واهی در دانش��گاه ها به کار گرفته نمی ش��وند. از آنجا که اخيراً 
چندي��ن بار بالاترين مقام اجرايی کش��ور نيز به اين مس��ئله 
پرداخته اند، لذا بنده چند سؤال داشته که اميدوارم پاسخی از 

جانب دولت داشته باشد.
1-مسئوليت اين همه تهمت، افترا و بی انصافی درحق کليه 

عزيزان بورسيه در اين دولت به عهده کيست؟
2- آيا امکان بررس��ی موضوع توسط دستگاه های نظارتی 
وجود نداشته که به طور علنی خبر اعلام شده که بستری مناسب 
برای خبرگزاری های دشمن و دوستان بی اطلاع برای جوسازی 

عليه مديران سابق و بورسيه ها فراهم نموده است؟
3- رياس��ت محترم جمهور که خود توصي��ه به احترام و 
اکرام به ايثارگران داش��ته و به ملاقات با خانواده آنها می  روند، 
آي��ا برخورد با خانواده محترم ش��هدا و ايثارگران بورس��يه را 

درست می  دانند؟
4- پيام تبريک رئيس جمهور به هيئت های ورزشی برای 
موفقيت های آنها با ايجاد نگرانی بين تعدادی از افراد مؤثر در 
اين موفقيت ها که هم اکنون مش��غول به تحصيل بوده چگونه 

قابل توجيه است؟
5- آيا بهتر نيست تلاش نماييم تا سطح علمی ورزشکاران 

واجد شرايط را در کشور ارتقا دهيم؟
علی اکبر متکان عضو شورای مرکزی بورس در دولت دهم 
و معاون س��ابق اداری و مالی وزارت علوم، تحقيقات و فناوری 
نيز با اشاره به گزارش وزارت علوم در خصوص بورسيه های دولت 
سابق، گفت: با اطلاعيه ای که وزارت علوم ارائه داد مشخص شد 
در يک برنامه ريزی از پيش تعيين شده خواستند از يک مسئله 
عادی بحران بسازند که با دقت در اين موضوع به راحتی می  توان 
به ضد و نقيض گويی های مسئولان دولتی و وزارت علوم پی برد.
 عضو ش��ورای مرکزی بورس در دولت دهم با بيان اينکه 
در ابتدا گفتند بيش از 3 هزار نفر در دولت گذشته غيرقانونی 
بورس ش��ده اند، ادامه داد: س��ؤال اين است که اولاً دانشجوی 

تبديل داخل را چه کسی شروع کرد؟ 
متکان خاطرنشان کرد: در آن زمان مسائلی مطرح بود که 
در دهه 70 بورسيه های خارج را تبديل به داخل کردند، ضمن 
اينکه تبديل ب��ه داخل کردن، رويه بود، البته در زمان تحريم 
بيشتر بود، اما در دوره اصلاحات تحريم نبود. تبديل بورس خارج 
ب��ه داخل که تعداد ندارد. اين روالی بود که پيش از اين انجام 
می  ش��د. تبديل بورس خارج به داخل هيچ مشکلی نداشت و 
روند آن از زمان دولت های گذش��ته و قبل از دولت نهم شروع 

شده بود و در دهه 70 و اوايل 80 نيز انجام می  شد.
وی در بيان دومين مسئله مورد تأکيد مسئولان وزارت علوم، 
گفت: آقايان گفتند بايد برخورد ش��ود، با چه کسی می  خواهيد 
برخورد کنيد؟ بايد با کس��انی برخورد ک��رد که قبل از دولت 
نهم و در دولت اصلاحات 700 دانش��جوی بورسيه را به کانادا 
و انگليس فرس��تادند و آنها هيچ گاه به کش��ور بازنگشتند. 35 
درصد دانش��جويان در دولت اصلاحات که به کانادا رفتند، به 

کشور بازنگشتند، در حالی که برای آنها هزينه شده بود و قرار 
بود در رشته هايی فارغ التحصيل شوند که اين رشته ها در کشور 

کم يا اصلًا نبود، چرا با آنها برخورد نکردند و پيگيری نشد؟
مع��اون اداری و مالی وزارت علوم دولت دهم تصريح کرد: 
اين مسئله در دولت نهم پيگيری شد و پرونده های دانشجويانی 
که به کشور بازنگشتند بررسی شد و اسنادش هم موجود است.

متکان با طرح اين سؤال که مگر آقايانی که مدعی هستند 
می  توانند هم قاضی باشند، هم مدعی باشند و همه کاره باشند، 
اظهار داشت: شما که نمی توانيد برخورد کنيد. شما که قانون 
نيستيد، اتهام می  زنيد. موضوع بورسيه ها را به دستگاه  قضايی 
و س��ازمان بازرسی کل کشور بفرستيد، مگر شما در مقام قضا 

هستيد که اين حرف ها را می  زنيد؟
عضو شورای مرکزی بورس در دولت دهم با تأکيد بر اينکه 
اينها جنجال و هياهو می  کنند تا به اصل موضوع پرداخته نشود، 
تصريح کرد: يکی از مسائلی که اين افراد می  گويند اين است که 
دانشجوی حزب اللهی و ارزشی به دانشگاه نرود، چون اگر اينها 
به دانشگاه بروند نقشه های آنها هم در دانشگاه ها اجرا نمی شود.
غلامرضا خواجه سروی معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوری دولت دهم و عضو ش��ورای مرکزی 
ب��ورس در دولت دهم نيز با اش��اره به انتش��ار اطلاعيه وزارت 
علوم درباره بورس��يه های س��ال گذشته و لغو بورس 840 نفر، 
گفت: تصور شخصی من اين است که کلّيت ماجرای بورس در 
راستای تلاش برای حذف جريان مؤمن و متدين آموزش عالی 
کشور و پيشگيری از حضور نيروهای مؤمن و انقلابی در نظام 

آموزشی کشور است.
خواجه س��روی با بيان اينکه عمده کس��انی که برای ادامه 
تحصيل در دولت نهم و دهم به خارج از کش��ور رفته اند برای 
خدمت به کشور بازگشته اند، گفت: اما در دوران اصلاحات طبق 
آمارهايی که وجود دارد 70 درصد بورس��يه هايی که به خارج 
رفته اند ديگر بازنگشته اند و حتی پيگيری طلب های خود را نيز 
نکرده اند. در حالی که از سرمايه بيت المال هزينه شده، اما وزارت 

علوم حتی طلب آنها را نيز پيگيری نکرده است.
عضو ش��ورای مرکزی ب��ورس در دولت دهم با بيان اينکه 
اي��ن پرونده ه��ا در وزارت علوم وجود دارد، اما بعيد اس��ت در 
اختي��ار مجلس قرار دهند، زيرا به ضرر خود اين آقايان اس��ت، 
گفت: در آن زمان بيساری از افرادی که به خارج رفته اند بدون 
طی هيچ گونه روال قانونی اقدام به اعزام کرده اند و حتی برای 
برخی از اين افراد يک پرونده هم در وزارت علوم تشکيل نشده 
است. يکی از وابستگان حزب منحله مشارکت در وزارت علوم 
سه ماه به عنوان مديرکل امور فرهنگی فعاليت داشته که پس 
از سه ماه به خارج اعزام می  شود و اين در حالی است که هيچ 

تشريفات قانونی در اين زمينه اعمال نشده است.
رئي��س کميس��يون آم��وزش نيز در اين خص��وص گفت: 
آئين نام��ه اع��زام دانش��جو به خ��ارج بدون امتح��ان در زمان 
مديريت چپ ترين وزير علوم تاريخ بعد از انقلاب تدوين ش��ده 
 اس��ت، چگون��ه آن را به دولت احمدی نژاد نس��بت می  دهند؟ 
 محمد مه��دی زاه��دی در مورد اطلاعيه روز گذش��ته وزارت 
علوم، تحقيق��ات و فناوری درباره پرونده بورس��يه های دولت 
گذش��ته گفت: اين بيانيه نش��ان داد که مي��زان تخلفات ادعا 
 شده بسيار کمتر از از آن حدی بود که پيشتر اعلام شده بود. 
 وی با ابراز تاس��ف از عملکرد بعضی رس��انه ها که اين آمار را 
بزرگ جلوه دادند، اظهار داش��ت: متاس��فانه يک پرونده فساد 
3 ه��زار نفری به نظام آموزش��ی کش��ور به ناروا نس��بت داده 
ش��د و خواهش من از دادس��تان اين اس��ت که اين موضوع را 
 ک��ه در آن با حيثيت افراد بازی ش��ده اس��ت پيگيری کنند. 
 زاهدی نسبت دادن فساد به اين بزرگی به کل نظام اداری کشور 
را بس��يار بدتر از افشای نام عده ای از دانشجويان عنوان کرد و 
گفت:  قوه قضائيه با همه مقصران اين پرونده سازی چه حقيقی، 
چه حقوقی و به خصوص رس��انه هايی که در اين زمينه نقش 
داشتند برخورد کند و ما نيز در کميسيون آموزش طبق آئين نامه 
 236 داخلی مجلس اين موضوع را تا آخر پيگيری خواهيم کرد. 
 وی با تاکيد بر عمل کردن کميس��يون آموزش به وعده خود 

مبنی بر برخورد با تخلف صورت گرفته در زمينه افش��ای نام 
بورسيه ها، اظهار داشت: منظور عدم برخورد با معدود تخلفات 
صورت گرفته در جريان بورسيه ها نيست بلکه سوال اينجاست 

که چرا اين قدر در اين پرونده بزرگنمايی شد.
فرهاد بشيری عضو کميسيون آموزش، تحقيقات و فناوری 
مجلس ش��ورای اس��لامی نيز در اين باره تصريح کرد: انتظار 
مجلس اين بود که موضوع بورسيه ها به دور از جنجال، هياهو و 
سياسی کاری بررسی شود و با هرکسی که تخلف کرده، برخورد 
کنند، اما در ماجرای اس��تيضاح وزير علوم، افراد و رس��انه های 
نزديک به دولت کل 3772 دانش��جوی بورس��يه را غير قانونی 

اعلام کردند و حيثيت آنها را بردند.
عضو کميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس با اش��اره به 
گزارش منتش��ر شده از س��وی وزارت علوم تصريح کرد: طبق 
گزارش وزارت علوم تنها 36 مورد از ادامه تحصيل منع شده اند 
که اين نشان می  دهد متخلفان، کمتر از يک درصد هستند اما 

همين چند ماه پيش آبروی کل بورسيه ها را بردند.
بشيری، تخلف کسانی را که با سياسی کاری موجب هتک 
حرمت کل دانشجويان بورسيه شدند سنگين دانست و افزود: 
بايد با متخلفان طوری برخورد شود که ديگر کسی جرئت نکنند 
در جهت مقاصد سياسی و گروهی خود با آبروی افراد بازی کنند.

وی گفت: اين افراد و رس��انه ها در جريان اس��تيضاح وزير 
علوم علاوه بر بردن آبروی افراد، افکار عمومی را نيز با مطالب 
نادرست ملتهب کردند و باعث تشويش اذهان عمومی شدند.

عضو کميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در ادامه با اشاره 
به تشکيل کميته ای در مجلس به منظور بررسی بورسيه ها گفت: 
اعضای اين کميته اسامی و اطلاعات متخلفين بورسيه ها را از 

وزارت علوم خواسته اند تا پرونده آنان را بررسی کنند.
بش��يری ب��ا بيان اي��ن مطلب که انتظ��ار داري��م با تمام 
بورس��يه های متخلف در همه دولت های گذشته برخورد شود، 
تاکيد کرد: نمايندگان خواس��تار بررس��ی بورس��يه ها در همه 
دولت ها اعم از اصلاحات و کارگزاران هستند و انتظار دارند با 

متخلف در هر دولتی که هست، برخورد شود.
با توجه به يک سال بازی رسانه ای دولت با موضوع بورسيه ها 
و توهين های دامنه دار وزارت علوم به قشر فرهيخته دانشگاهی، 
اکنون که طبق اطلاعيه اخير وزارت علوم و بر خلاف هر آنچه 
که طی اين يک س��ال ادعا می شده، مشخص شده است تنها 
پرونده 36 نفر از 3772 نفر )يعنی 9 هزارم درصد( بورس شدگان 
دولت های نهم و دهم، دارای اشکال بوده است - که البته لازم 
اس��ت همين تعداد ادعا ش��ده هم راستی آزمايی شود - چند 

نکته اساسی قابل طرح است.
اول اين که، وزارت علوم که مسبب اصلی اين پروپاگاندای 
رس��انه ای بوده است، از دانشجويان بورس شده و خانواده های 

آنان رسماً عذرخواهی کند.
دوم اينکه، با مش��خص شدن نادرست بودن ادعاهای يک 
س��اله مس��ئولان وزارت علوم، مدعی العموم با ورود به قضيه و 
بررسی تمام جهات آن، نسبت به اعاده حيثيت از قشر فرهيخته 
دانشگاهی، دانشجويان نخبه بورس شده و خانواده های آنان اقدام 
نمايد. رسانه های زنجيره ای نيز که با تيترهای ريز و درشت خود 
به هتک حيثيت از دانش��جويان  مبادرت کرده اند بايد در اين 

خصوص پاسخگو باشند.
سومين سوالی که بايد به آن توجه کرد اين است که چرا 
وزرای محترم دولت های نهم و دهم تا کنون درباره اين اتفاق 
فاجعه آميز و تأس��ف آور س��کوت کرده بودند و تا هنگامی که 
بورس��يه های دوران وزارت آنها با بزرگ نمايی و جنجال آفرينی 
دولت کنونی مورد سوال قرار گرفت، درباره بورسيه های دولت 
اصلاحات و بی توجهی مف��رط و احتمالاً عمدی آنان در اعزام 

بورسيه ها لب به سخن و افشاگری نگشوده اند ؟!
آيا ترجيح منافع سياسی وگروهی برمنافع ملی رابايد علت 
سکوت ومماشات مسئولانی دانست که اين روزها مهر سکوت 
از لب برداشته اند وبه افشاگری مشغولند!؟در حالی که سالها در 
مسوليت های مهم وخطير وتاثير گذار ،امکان برخورد با موارد 

سوءاستفاده از قانون را داشته اند.

گزارش تاسف آور از برخورد دوگانه با یک مسئله علمی

بورسيه بدون امتحان، مصوبه وزیر علوم اصلاحات بود

جدیدترین دستاوردهای نيروی زمينی سپاه پاسداران انقاب اسامی 
با حضور فرماندهان و شخصيت های نظامی كشور در ستاد نيروی زمينی 

سپاه پاسداران رونمایی شد 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران، از جديدترين دستاوردهای نيروی زمينی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی با حضور فرماندهان و شخصيت های نظامی کشور از جمله 
امير »حسنی سعدی« مسئول آموزش ستاد کل نيروهای مسلح و سردار »علی اکبر 
پور جمشيديان« معاون تربيت و آموزش نيروی زمينی سپاه پاسداران در  ستاد اين 

نيرو رونمايی شد. 
 در اين نمايش��گاه از سامانه جنگ دو طرفه ليزری »جهاد«، سامانه شبيه ساز 
»توسن«، سامانه شبيه خمپاره انداز 60 ميلی متری، سامانه کمک آموزشی »بينا«، 
سامانه شبيه ساز دوش پرتاب »ميثاق2«، سامانه کمک آموزشی »بسيج«، سامانه 
شبيه ساز توپ 23 ميلی متری ضد هوايی، سامانه شبيه ساز تير مستقيم »هويتزر« 
120 ميلی متری، شبيه ساز شناور »عاشورا«، سيستم شبيه ساز چتربازی، نارنجک انداز 
اتوماتيک NA40، س��لاح نارنجک انداز 40 ميلی متری »لوور« س��رعت بالا برای 
انهدام سنگر اجتماعات و پشتيبانی رزمی با خشاب شش تايی و برد چهارصد متر، 
دوربين های ديد در روز و حرارتی RU 100 و  RU 60، س��امانه تيربار »حامی« 
با کنترل از راه دور با برد 2 کيلومتر و س��نگر پازلی رونمايی ش��ده است. همچنين 
از س��امانه جنگ دو طرف��ه ليزری »جهاد« نيز به صورت رزم��ی و مانور با حضور 
نيروهای نيروی زمينی سپاه پاسداران با نام »مدافعان حرم« و با رمز عملياتی »يا 
زينب)س(« به نمايش گذاش��ته شد.  در اين نمايشگاه همچنين سامانه شبيه ساز 
موشک انداز ضد زره کنکورس در راستای آموزش هدف گيری،  شليک و تعقيب تا  
اصابت،  طراحی و ساخته شده است. در اين سامانه، خدمه با تاکتيک های مختلف 

زرهی دشمن و شيوه مقابله با آن آشنا می شود.

جدیدترین دستاوردهای نيروی زمينی سپاه 
رونمایی شد 


